
Número 124  ¦  20-10-2022 Pàg. 6882

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria.

Passem a la pregunta 1.470, que formula la diputada Elisa 
Díaz, del Grup Parlamentari Popular, a la consellera de 
Política Territorial, Obres Públiques i Mobilitat, sobre la para-
lització d’implantació d’energies renovables de plantes foto-
voltaiques a causa dels informes de paisatge.

Quan vullga, senyoria.

La senyora Díaz González:

Gracias, presidenta.

Buenas tardes a todos.

Buenas tardes, consellera.

Hace unos meses interpelé a su antecesor sobre la para-
lización de expedientes de energías renovables, mien-
tras que Ximo Puig hablaba de soberanía energética. Y no 
solo no pudo rebatir los datos que le dimos desde el Grupo 
Parlamentario Popular, sino que, además, ratificó cada uno 
de esos datos. Le pregunté si el problema era la ideología 
sectaria que se impone, en ahora su conselleria, por parte 
de la directora general competente en territorio y paisaje. A 
esta pregunta no me contestó; poco después, salía huyendo 
de la conselleria a otra, probablemente harto de no encontrar 
una respuesta favorable en su propia conselleria para posibi-
litar desatascar los expedientes paralizados.

Se aprueba entonces el Decreto ley 1/2022, con el que 
supuestamente iban a conseguir agilizar los más de cuatro-
cientos expedientes paralizados. Desde entonces, son muchas 
las noticias que hemos podido leer al respecto. El 14 de julio 
se publicaba, por ejemplo, que «las trabas burocráticas atas-
caban el 90 % de las plantas fotovoltaicas en trámite». «La 
Comunitat Valenciana solo produce el 2,8 % de la renovable 
en España, pese a su potencial», «Castilla y León multiplica por 
siete la capacidad de generación eólica y fotovoltaica de las tres 
provincias valencianas, mientras la burocracia mantiene para-
lizados cerca de cuatrocientos parques, con una inversión de 
7.500 millones de euros». Según denunciaba la patronal valen-
ciana de energías renovables, que afirmaba que los promotores 
de las plantas temen la pérdida de los 400 millones en avales si 
la autorización no llega antes de fin de año.

Desde el Decreto 14/2020, hemos visto cómo ha habido muni-
cipios en contra de la implantación de fotovoltaicas en su terri-
torio, pero también hemos visto municipios impulsando proyec-
tos de renovables que quedaban paralizados o reducidos, 
sobre los que desde una de sus direcciones generales, la de 
Rosa Pardo, se han puesto todos los obstáculos habidos y por 
haber, inventando incluso criterios para evitar que esos proyec-
tos salieran adelante. Ayer mismo, su directora general manifes-
taba que «debía primar la soberanía municipal», claro está, solo 
cuando a ella le viene bien, parece ser. Porque cuando los muni-
cipios apoyan estos proyectos, la soberanía municipal ya no vale. 
Además, decía también defender el territorio frente a proyectos 
excesivos. ¿Proyectos excesivos para quién o conforme a qué 
criterios? Visto lo visto, a los suyos propios.

En el debate de política general, el presidente Ximo Puig 
dijo que íbamos a conseguir autonomía energética antes 
de 2030, entre otras cosas, porque la ley obliga a conse-
guir esos objetivos, objetivos de los que la Comunidad 
Valenciana está muy alejada. ¿Vamos a llegar a tiempo? 
¿Qué medidas ha adoptado o va a adoptar para que desde la 
dirección general de territorio y paisaje no se sigan poniendo 
obstáculos inventados a estos proyectos, que se paralizan 
hasta poner en riesgo cuantiosas pérdidas? ¿Va usted a cesar 
a su directora general o parte del Botànic no le deja?

Gracias. (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria.

Per a donar resposta a la pregunta formulada, té la paraula 
l’honorable consellera.

Quan vullga, senyoria.

La senyora consellera de Política Territorial, Obres 
Públiques i Mobilitat:

Senyora presidenta, senyores diputades i senyors diputats.

Vull començar la meua intervenció donant la benvinguda al 
Partit Popular a la defensa i a la preocupació per la implanta-
ció de les energies renovables. (Aplaudiments)

Perquè, parafrasejant el president del govern en la sessió de 
control del Senat aquest dimarts, en el país del sol, vostés 
gravaren el sol. Per culpa del famós impost al sol que vostés 
imposaren, totes les comunitats autònomes varen perdre uns 
anys molt valuosos, en concret, sis anys, del 2012 al 2018. 
(Aplaudiments) Uns anys que, si en compte d’estar penalitzant 
l’autoconsum s’haguera agilitzat la tramitació d’expedients, i si 
en compte d’estar retallant la retribució de les energies reno-
vables, que desencadenà en més de cinquanta demandes 
en procediments d’arbitratge, amb reclamacions per import 
de 10.000 milions d’euros, s’haguera estat treballant en una 
normativa per a la implantació de les fotovoltaiques, ara esta-
ríem en una situació totalment diferent. (Aplaudiments) Però, 
no, el PP va decidir que allò de les renovables no anava amb 
ells. Tenien vostés altres interessos, veritat? Cal recordar que 
va haver d’arribar l’actual president del Govern d’Espanya per 
a eliminar eixe impuesto al sol en 2018, massa anys perduts.

I què va passar a partir del 2019? Escomençaren a entrar 
expedients d’una forma desmesurada. Pel que fa a la 
Generalitat, no ens quedàrem de braços creuats, i ens ficà-
rem a treballar en el Decret llei 14/2020, per a accelerar 
la implantació de les renovables. En aquest decret, acurtà-
rem terminis en el procediment i establírem mecanismes per 
facilitar la seua implantació i, a la vegada, marcàrem criteris 
objectius, tant energètics, mediambientals i territorials. Però 
sent conscients que davant d’una situació pandèmica i de 
crisi energètica no anava a ser suficient, aprovàrem el Decret 
llei 1/2022, amb què, gràcies a ell, es podran declarar zones 
o projectes d’interés prioritari per raons de crisi energètica 
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o climàtica, la qual cosa donarà peu de nou a agilitzar el 
procediment.

Per tant, com veuen, amb el que acabe d’explicar es demos-
tren dos formes de governar. Mentres un boicotegen la seua 
implantació, altres estem treballant i continuarem treballant 
en adoptar totes les mesures tècniques i jurídiques necessà-
ries i el que calga per contribuir a la seua implantació.

Dit açò, soc conscient que hem de fer un esforç addicional 
per a incrementar a un major ritme la implementació de plan-
tes fotovoltaiques i parcs eòlics en la Comunitat Valenciana. 
I ja els avance que no hi ha un problema sols amb els infor-
mes de paisatge, tant de bo sols fora eixe el problema. Perquè 
podran haver-hi informes de paisatge favorables i desfavorables, 
caldrà vore cada expedient, però, senyora Díaz, els informes de 
paisatge no poden anar a cop de si un municipi està d’acord o no 
amb una planta. Ho dic per com vosté ha planteja la pregunta.

Com li deia, no és un problema sols de paisatge. És fona-
mental que totes les administracions, de tots els nivells, 
tinguen un compromís ferm en fer un desplegament real de 
fotovoltaica i eòlica en el nostre territori. Sols així podrem 
avançar de forma més ràpida i més àgil.

Gràcies. (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria.

Té la paraula la senyora Díaz per a continuar amb la 
formulació…

La senyora Díaz González:

Gracias, presidenta.

Consellera, eso de que no depende de un municipio el que 
salgan adelante o no dígaselo a su directora general, no me 
lo diga a mí, (aplaudiments) porque es ella la que dice que la 
soberanía municipal está por delante de todo. Claro, solo 
cuando a ella le conviene.

Por otro lado, está claro que no tiene argumentos, porque 
se pone a hablar del pasado y el pasado. Mire, publicación 
de hoy, declaraciones de ayer de Avaesen. Afirma que hay 
mayor grado de interlocución entre promotores renova-
bles y administración, pero que «el ritmo sigue siendo insufi-
ciente. Este retraso amenaza las inversiones de aquellos que 
pueden perder sus puntos de conexión». Hay empresarios 
valencianos que se juegan su patrimonio, cientos de expe-
dientes llevan dos años tramitándose, dos años. No hace 
siete, que hace dos años nosotros no gobernábamos, ni en 
España ni aquí. O sea, que no me ponga pegas que no son, 
no nos eche la culpa a nosotros, al Partido Popular…

(Ocupa la presidència el president de les Corts Valencianes, 
senyor Enric Morera i Català)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies…

La senyora Díaz González:

…no, es culpa suya.

Y le vuelvo a decir: ¿qué van a hacer ante este retraso para 
impedir la pérdida de cuatrocientos millones de avales y esos 
puntos de conexión, consellera?

Gracias. (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, senyoria.

Contestarà l’honorable consellera a la qüestió que s’acaba 
de plantejar.

Quan vosté vullga, consellera.

La senyora consellera de Política Territorial, Obres 
Públiques i Mobilitat:

Gràcies, president.

Senyora Díaz, lliçons les justes. Abans li he dit que cal que 
les administracions estiguen alineades, però també els col-
lectius, els partits polítics, la ciutadania, i no ens podem fer 
trampes al solitari. Ací cada u ha d’assumir la seua responsa-
bilitat, també vostés, que tenen alguns ajuntaments remant 
en contra de la seua implantació, i per haver sigut el partit 
que va bloquejar de 2012 a 2018 el desplegament de reno-
vables a tot Espanya.

Des del govern, assumim la nostra responsabilitat. Per 
això, no ens tremola el pols a l’hora d’aprovar decrets que 
vagen en la línia d’afavorir el camí. Però, sincerament, crec 
que la solució definitiva passa també per un pacte per 
l’energia, que el president Puig està compromés en lide-
rar, però espere que tots i totes estem a l’alçada de les 
circumstàncies.

Mire, senyora Díaz, des del primer moment que vaig ser 
nomenada consellera, el 14 de maig d’este any, vaig fixar 
com a prioritat l’acceleració de la implantació de renova-
bles. Ho vaig dir en el meu discurs de presa de possessió, 
ho vaig dir quan vaig presentar les línies generals de la polí-
tica de la conselleria i ho torne a dir ací hui. Però li vaig a 
dir més: estic disposada a assumir en primera persona tot 
allò que tinga a veure amb la implantació de les energies 
renovables que afecte la meua conselleria. I, en eixe sentit, 
en pocs dies hi haurà canvis, i en poques setmanes hi haurà 
resultats.

Gràcies. (Aplaudiments)


